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ÉVKÖZI 17. VASÁRNAP                             B év                   1– 4 oldal 

 

Olv.: 2Kir 4,42-44 – Ef 4,1-6 – Jn 6,1-15 

A csodálatos kenyérszaporítás           
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

Szentmise bevezetése 

Szent lakóhelyén az Isten 

 fogadja az egyetértőket! 

 

Kedves Testvérek!  
Van a világban egyetértés? Van a világban értékekhez igazodó emberek nagy közössége, akik 
Isten körül összegyülekeznek? Legalább azokban lenne egyetértés! Vagy belülről újulunk 
meg, külön-külön mindegyikünk lelkileg újjászületik és ezáltal az emberi kapcsolataink is 
újjászületnek! Vagy vége a világnak, mert a széthúzás tönkreteszi az emberi közösségeket!  
 

Kérjük az Isten kegyelmét, 
hogy legalább bennünk legyen egyetértés! 

 

Az Egyház ma Szent Mártára emlékezik, vasárnap lévén háttérbe szorul ez az ünneplés. A 
szentmisét meghalt Márta Testvérünkért ajánljuk fel. Kérjük az Isten erősítő kegyelmét azok 
számára, akik szolgálatot töltenek be és mindenki számára, aki igaz életet él! 
 

Szent Mártának, a szolgáló szeretetet szentjének  
példája legyen előttünk! 

 

Szentbeszéd 

Jézus próbára tett bennünket! 

 

Kedves Testvérek! Ha mélyen belegondolunk a mai üzenet lényegébe, akkor erre gondolunk! 
Ha komolyan számba vennénk, mit jelent a keresztény élet, akkor be kell látnunk, a 
kereszténység nem a tömegek vallása. Isten valóban próbára tesz bennünket! Ilyen mondások 
születnek: ami az embernek lehetetlen, az Istennek lehetséges! A kereszténység sajátos, 
felfoghatatlan logikájára gondolunk, a próbatétel is ezzel kapcsolatos! 
 

Jézus Krisztus olyan útra hív el bennünket, 
amely útnak az igazsága 

 felfoghatatlan az ember számára! 

 

A mi tragédiánk, hogy azt hisszük, csak az van, amit felfogunk, csak az van, amit megértünk! 
Eljutunk arra az ostoba következtetésre: amit nem értünk meg, amit nem tudunk felfogni, az 

nincs is! Valójában ez az élet titka, ebben az élet gazdagsága rejtőzködik! 

 

Csak azok ismerik meg az élet titkának ezt a gazdagságát, 
akiknek van elegendő bátorságuk ahhoz,  

hogy a titok közelébe merészkedjenek! 
 

Az 1989-es esztendő. Tegnap volt nálam valaki külföldről és kérdezgette, hogy volt a Kelet – 

Németek befogadása? Sokszor mondtam, ez azért sikerült, mert nem gondolkodtam. Ha az 
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élet igazi kérdéseivel foglalkozunk, akkor be kell látnunk, hogy a nagy tennivalók, a nagy 
feladatok olyanok, amelyekhez soha nincs rendelve elegendő eszköz. A feladat akkora volt és 
az eszközök teljes hiánya! 1989 a csodák éve volt a világ számára.  
 

A magyarok lebontották a drótkerítést, ami kettéválasztotta Európát, aztán befogadtuk a Kelet 
- Németeket, aztán kiengedtük őket, megnyitottuk a határokat, ennek nyomán ledőlt a berlini 
fal és a világ, a politikusok csodát emlegettek. El kell gondolkodni ezeken az eseményeken, 
történéseken. Itt a keresztény értékek mutatkoztak meg. Keresztény érték az, amikor az ember 

lebontja a határt, nem a mostani határ-kerítésről van szó.  
 

Az, hogy az ember kinyitja az otthona ajtaját és szíve kapuját 
az csoda és megoldódnak az élet nagy kérdései! 

 

Az élet helyzete a lehetetlen elfogadása 
Nekünk ma azon kell elgondolkodni, amit hallottunk az ószövetségi olvasmányban, amit 
hallottunk az evangéliumban. A próféta azt kérte a szolgájától, hogy etesse meg az 

embereket. Lehetetlent kért, hiszen ami a kezében volt, mi az annyinak? Jézus azt kérte az 
apostoloktól, hogy adjanak enni az ezreknek. Az, ami volt. Minő csoda, hogy a próféta 
embere hallgatott a prófétára és osztotta az ennivalót. Az apostolok - annak ellenére, hogy 
előtte azt mondta Fülöp, hogy mi ez ennyinek - engedelmeskedtek és osztották az ennivalót. 
 

Valami történik! Nagyon könnyen az lehet az ember eszében, hogy most szelem a kenyeret, 
odateszem az asztalra. Érvényesül ez az igazság? Hiszen fölszeltem a kenyeremet, és… Igen, 
akik körülülik az asztalt, elfogyasztják és elfogy. Holnap is fölszelem és holnapután is. Ezt 

csak azok tudják megtenni, akik készek megosztani azt, amijük van! 
 

Itt van a kereszténység csodája: 
aki ad, annak soha sem fogy el a szeretete! 

 

Gondolkodjunk el ezen az üzeneten, Jézus valami olyant vár a keresztényektől, ami 
lehetetlennek tűnik. Ha kezünkbe vesszük az evangéliumot és lapozgatjuk, akkor 
rádöbbenünk arra, hogy az evangélium érthetetlen dolgokat kíván tőlünk. Hogy lehet ilyen 
helyzetbe hozni az embert?  

Ez az élet helyzete! 

Akit nem lehet ilyen értelemben életbe hozni, 
az kivonult az életből! 

 

Az a világ, amelyben mi élünk, pontosan ezt a tragikus útját járja, kivonult abból a világból, 
amely világban az emberek megosztják az életüket! Megtagadta a kereszténységét, 
körülnézünk és idegen világban találjuk magunkat. Igaza van kedves miniszterelnökünknek, 
a tegnapi üzenetét hallhattuk, amit elmondott Székelyföldön, hogy a mi számunkra a 
kereszténység örökség!  
 

Mi magyarok a keresztény értékekhez ragaszkodunk, 
ehhez a lehetetlen logikájú keresztény világhoz ragaszkodunk, 

amely világ osztozik a javaiban! 

 

Micsoda logika, amit fölvázolt miniszterelnökünk, hogy azokban az országokban, ahol a 
muszlimok 10 % lesz, azokhoz társulnak, akik a kereszténységet megtagadták, Európában ez 
minimum 50 %. Egyesülnek és holnapután egy új nem keresztény Németország lesz.  
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Az Én országom nem e világból való 
A mai evangélium kinyitja a szemünket! Ha akarjuk, kinyithatjuk a szemünket! Miről szól? 
Az emberek Jézust hallgatták, sajnos ma is legtöbben, akik még hallgatják Jézust, - ne 

felejtsük el, minden igehirdetés Jézus szavának ismétlése –. azt akarták, hogy Jézus a Föld 
királya legyen, kenyéradó Király. Amikor Jézus ezt látja, elmenekül, mert nem az emberek e 
világi programját óhajtja megvalósítani, hanem e világban az emberek isteni programját 
akarja megvalósítani. Ez azt jelenti: az Én országom nem ebből a világból való!  
 

A földi országban van egy másik ország, az Isten országa! 

 

Amikor Pilátus kérdezi Jézustól: király vagy? Igen, Király vagyok, csak az Én országom nem 
földi értelemben királyság. Ennek az országnak a feje Krisztus, ennek az országnak az 
alkotmánya az evangélium. Ez az, ami az ember lehetősége, hogy ebben a földi országban 
megvalósuljon egy másik ország, az Isten országa! A földi országnak megvannak a törvényei. 
A földi országban élnek az emberek, ma már több mint 7 milliárdan.  
 

A lehetetlen megvalósítása 
Minden ember, társas lénynek születik. Minden ember tagja legyen a földi ország népének. 
Tagjának lenni csak akkor tud az ember ennek a földi országnak, ha nemcsak jogai vannak, 
hanem feladatai is, kötelessége is. Ha ez csak földi ország, akkor tessék kinyitni a rádiót, a 
televíziót, föllapozni az újságokat és halljuk, látjuk, tudjuk, hogy mindenki követelődzik, 
mindenki a jogairól beszél, mindenki elégedetlen, mert kötelességről szó sincs. Ezért a csak 
földi ország nem tud létezni! A földi országot az önző emberek lehetetlenné teszik! Emberi 
közösség csak földi ételemben lehetetlen! 
 

Az emberi közösséget csak azok menthetik meg, 
akik annak a másik országnak a polgárai! 

 

Ennek mi az üzenete? Vállalkozunk a lehetetlen megvalósítására! Ezért tetszik nekem az a 
sok-sok üzenet, amely Magyarországon megfogalmazódik Európa számára és a világ 
számára! A lehetetlennek tűnő igazságnak a kimondása! Lehetetlennek tűnt, hogy azok az 
asszonyok, akik mentek húsvét hajnalán Jézus sírjához, azzal foglalkoztak: ki hengeríti el 
nekünk a követ? A katonák, akik őrizték a sírt? Odaérnek és a kő elhengerítve! Jézus azt 
mondja az apostoloknak: Menjetek el az egész világra és hirdessétek az evangéliumot. 11 
halász! Nem lehetetlen? Valóban érthetetlen, ha emberi logikát követünk! 
 

A világ nem valami lehetetlent vár el tőlünk, keresztényektől? A világ hivatkozik különböző 
értékekre. Egyszer jó lenne, ha számba venné a világ az értékeit. Írják már le. Ez a világ 
valami olyant kíván tőlünk, amit Jézus is akart:  

 

Ti vagytok a Föld sója, ti vagytok a világ világossága, 
ti vagytok a kovász a földi országban! 

Ti vagytok azok, akik megjelenítitek ebben a világban 

azt az értéket, amely egyedül hordozza az életet! 

 

Megjelenítitek azt az értéket, amit rövid szóval így lehet kifejezni: adás. A kereszténység az 
adás vallása. Az élet arra épül, hogy képesek vagyunk-e adni? Képesek vagyunk-e az 

életünket odaajándékozni? Erről szól az isteni gondolat: Saját Fiát adta oda nekünk! Jézus 
a Szentlelket küldte el!  
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Minket is küld, hogy menjünk el a világba 

és vigyük el ezt a lehetetlennek tűnő igazságot, 
hogy osztogassuk az életünket, a szeretetünket! 

 

Határtalan, ahogy az Isten országának nincs határa, úgy a szeretetnek sincs határa! Minél 
többet adunk, annál gazdagabbak leszünk. Annál jobban rálátunk az Isten gazdagságára és az 
életünk szépségére! A mai vasárnapon ezzel a titokkal szembesülünk: a kereszténység 
lehetetlen logikájával! Az evangélium érthetetlennek tűnő logikájával! De ez az élet! Nincs 

más út! Ez volt Jézus útja és az ő útjára hív bennünket! Ne azzal foglalkozzunk, hogy 
mennyire értjük ezt az utat! Nem kell érteni, menni kell rajta és kibontakozik az életünk! 

 

Nagy ajándék ez a mai vasárnap! 

Ha ezt egyszer igazán végig gondolná mindegyikünk, 
akkor valóban új világban találná magát! 

Micsoda lehetőség, ennek a világnak elkötelezett polgára az ember, 
másképpen azt is mondhatom: a szeretet országának építője! 

Sok minden rajtunk függ! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most az Úr imádságát imádkozzuk. Kérjük a megvilágosítás kegyelmét, 
magunk számára. Aratás van, szerettem volna hozni egy búzaszemet. Azt a csírát szeretném 
hangsúlyozni, ami csak mikroszkóppal látható. Ebből a csírából építi föl magát a búza szára, a 
kalásza és a sokszoros termése. Ebben a világban csíra szerepe van az Egyháznak, a 
kereszténységnek, nekünk! Európában a kereszténység elveszítette a csíraképességét. 
Imádkozzunk, hogy legalább mi vissza tudjuk szerezni ezt a csíraképességet és minél több 
nemzet visszaszerezze! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Kérjük az Isten áldását, hogy a kereszténységet, az isteni igazságokat meg 
tudjuk jeleníteni ebben a világban, bár elégtelenek vagyunk. Szent Pál apostol mondja: 
törékeny cserépedényben hordozzuk ezt a nagy ajándékot, de amit hordozunk, az isteni! A 
keleti világ elérkezettnek látta az időt, hogy Európa elfoglalható.  
 

A kérdés az: belátjuk-e, hogy a kereszténységünk belülről épülhet újjá! 

 

III. Ince pápának volt egy álma. A Lateráni Bazilika összedőlni látszott. Koldusnak tűnő fiatal 
valaki jön a templom felé, óriássá nőtt és neki támasztotta a vállát. Ez a valaki Szent Ferenc 
volt, az akkori Egyház nagy megújítója! Belülről újul meg minden közösség, az Egyház is! Ez 
a megújulás, az isteni küldetésünket, ezt a csodálatosnak tűnő lehetetlen gondolkodást 
megjeleníteni: - ebben a magát okosnak tartó világban – mint a szeretetnek az oktalanságát! 
Ha ez sikerül, akkor lesznek egymással összetartozó emberek, összetartó közösségek, akkor 

lesz újra Egyház! Ehhez kérjük az Isten áldását!  
 


